

[Texte]

**Mr. Bawden:** But the tar sands are well known, we are talking about exploration.

**Mr. Macdonald (Rosedale):** The tar sands are well known, the critical factor is that an economic means of recovering oil from them is not so well known.

**Mr. Bawden:** That is quite right, but I am thinking of regional—perhaps Petro-Can has already had its budget for the Province of Alberta committed for the next 10 years and it will now be the turn of the Provinces of New Brunswick and Quebec and perhaps Saskatchewan from here on in. Is there going to be some regional determination of where these budgets will be divided?

**Mr. Macdonald (Rosedale):** Not specifically. Since one of the objectives is early increments to supply, one of the obvious factors involved will be the possibility of early success.

• 1615

This always remains a matter of judgment, of course, but that would be a very high indeterminate. I really do not expect, and I do not think it would be sensible to found it on the basis of prorating the capital used on a population basis as opposed to where you can find the resource. I think the benefit that all Canadians will be receiving will be by an increment in oil supply rather than by necessarily having the funds spent locally. But it can in some cases have very substantial regional advantages. Syncrude, I guess, is the best example of it.

**Mr. Bawden:** If we are looking at the regional considerations and regional advantages, Mr. Chairman, I am wondering how the Minister would feel about providing an appropriate share of Petro-Can's budget to the province of Saskatchewan in view of their punitive royalty system.

**Mr. Macdonald (Rosedale):** Providing it to the province?

**Mr. Bawden:** No, providing that some portion of Petro-Can... Could the Minister tell us that no portion of Petro-Can's budget would be spent, for instance, in the province of Saskatchewan, or could he tell us that it would be, in view of the fact that their royalty system there virtually guarantees that the investor would lose money. But on a regional basis...

**Mr. Macdonald (Rosedale):** I cannot say specifically what locations it will be spent in, other than the commitment we have now made for Syncrude, and as I have said in response to questions a number of times, it will depend on response to recommendations from the monitor.

**Mr. Bawden:** Mr. Chairman, one of the very prominent features of Petro-Can, as expressed by the Minister, was the side benefits that would be obtained due to the knowledge gained and the first-hand experience that the government would obtain in the oil and gas industry; thus it would be able to design its own policies to properly deal with the oil and gas industry. Now surely the Minister does not believe that the Government of Canada has to be in the oil business to design its policies and to figure out what is going on, in view of the powers of the various departments, the Energy Board and of his department in particular. What conceivable fact is he or is the government going to learn about the oil and gas industry that they do not now know about or that they do not now have control of?

[Interprétation]

**M. Bawden:** Mais les sables bitumineux sont chose connue et nous parlons de prospection.

**M. Macdonald (Rosedale):** Les sables bitumineux sont bien connus, mais les implications économiques de leur exploitation le sont beaucoup moins.

**M. Bawden:** C'est tout à fait exact mais je pense aux caractéristiques régionales—Pétro-Can a peut-être déjà engagé son budget pour la province de l'Alberta pour les dix prochaines années; cela lui permettrait peut-être de s'occuper du Nouveau-Brunswick, du Québec et peut-être de la Saskatchewan à partir de maintenant. Va-t-on tenir compte de considérations régionales avant de répartir le budget?

**M. Macdonald (Rosedale):** Pas systématiquement. Puisque l'un des objectifs est d'augmenter les approvisionnements le plus rapidement possible, nous devons bien sûr tenir compte des possibilités d'arriver à nos fins le plus rapidement possible.

Bien sûr, c'est toujours une question d'opinion mais cela demeure une inconnue majeure. Je ne m'attends pas, je pense que ce serait irréaliste, à ce que nous décidions de nos investissements au prorata de la population et non pas au prorata des chances de trouver un gisement. Je pense qu'en augmentant les approvisionnements en pétrole, nous servirons mieux les Canadiens qu'en répartissant nos investissements localement. Bien sûr, dans certains cas cela peut se traduire par des avantages régionaux très nets. Syncrude doit en être le meilleur exemple.

**M. Bawden:** Puisque nous en sommes aux avantages et aux considérations régionales, que pense le ministre de consacrer une partie du budget de Petro-Can à la province de Saskatchewan, tenant compte de son système de redevances?

**M. Macdonald (Rosedale):** A la province?

**M. Bawden:** Le ministre peut-il nous dire qu'aucune partie du budget de Petro-Can ne sera dépensée par exemple, dans la province de la Saskatchewan, soit que cette province recevra une partie du budget de Petro-Can puisque le système des redevances garantit virtuellement à l'investisseur qu'il perdra de l'argent. Mais du point de vue régional...

**M. Macdonald (Rosedale):** Je ne peux vous dire avec précision où les investissements seront faits à l'exception des engagements que nous avons pris pour Syncrude et, comme je l'ai dit un certain nombre de fois déjà, cela dépendra de l'accueil que recevront les recommandations.

**M. Bawden:** Monsieur le président comme le ministre l'a dit, Petro-Can se caractérise entre autres choses par les avantages marginaux dus aux connaissances acquises et à l'expérience directe de l'industrie du pétrole et du gaz qu'acquerrait le gouvernement. Il pourrait ainsi mettre sur pied ses propres politiques pour traiter avec l'industrie privée. Le ministre ne pense sûrement pas que le gouvernement canadien doit s'entéresser directement à l'industrie du pétrole pour adopter des politiques et comprendre la situation; il faut tenir compte des différents ministères, de la Commission de l'énergie et du ministère du ministre en particulier. Peut-on concevoir que le gouvernement apprenne quelque chose de nouveau à propos de l'industrie du gaz et du pétrole?